



Treaty Series No. 38 (1948)

Exchanges of Letters

between the Governments of
the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland,
the United States of America and France
and the Bank for International Settlements

constituting an Agreement for the Return
to those Governments of Gold
looted by Germany

Washington, 13th May, 1948

*Presented by the Secretary of State for Foreign Affairs
to Parliament by Command of His Majesty*

LONDON
HIS MAJESTY'S STATIONERY OFFICE

EXCHANGES OF LETTERS BETWEEN THE GOVERNMENTS OF
THE UNITED KINGDOM OF GREAT BRITAIN AND NORTHERN
IRELAND, THE UNITED STATES OF AMERICA AND FRANCE
AND THE BANK FOR INTERNATIONAL SETTLEMENTS
CONSTITUTING AN AGREEMENT FOR THE RETURN TO
THOSE GOVERNMENTS OF GOLD LOOTED BY GERMANY

Washington, 13th May, 1948

No. 1

*The Chairman of the Bank for International Settlements to the Representatives
of the Governments of the United Kingdom, the United States and
France*

*Washington, D.C.,
13th May, 1948.*

Gentlemen,

Representatives of the Governments of the United States of America, the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland, and France, on the one hand, and of the Bank for International Settlements on the other, have conferred in Washington on the subject of gold transferred by Germany to the Bank for International Settlements and have agreed that the Bank for International Settlements shall deliver in London to the three Governments upon demand 3,740 kilograms of fine gold.

Respectfully yours,

(Sgd.) MAURICE FRERE.

(French text of No. 1)

*Washington, D.C.,
le 13 mai 1948.*

Messieurs,

Les représentants des Gouvernements des États-Unis d'Amérique, du Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord, et de la République Française, d'une part, et de la Banque des Règlements Internationaux, d'autre part, ont conféré à Washington sur la question de l'or transféré par l'Allemagne à la Banque des Règlements Internationaux, et sont convenus que la Banque des Règlements Internationaux livrera à Londres aux trois Gouvernements, sur leur demande, 3,740 kilogrammes d'or fin.

Veillez agréer, etc.

Le Président du Conseil d'Administration:
(Ss.) MAURICE FRERE.

*The Representatives of the United Kingdom, the United States and France
to the Chairman of the Bank for International Settlements*

Washington, D.C.,

13th May, 1948.

Dear Mr. Frère,

We are in receipt of your letter of this date as follows:—

[As in No. 1]

The three Governments, acting in their own behalf and in behalf of all of the other Governments signatory to the Paris Reparations Agreement of 14th January, 1946,⁽¹⁾ and of the banks of issue of the signatory Governments, agree that, in accepting delivery of such amount of gold, they waive all claims against the Bank for International Settlements with regard to looted gold transferred to it by Germany.

Respectfully yours,

On behalf of the Government of the United States
of America:

(Sgd.) WILLARD L. THORP.

On behalf of the Government of France:

(Sgd.) CHRISTIAN VALENSI.

On behalf of the Government of the United Kingdom
of Great Britain and Northern Ireland:

(Sgd.) J. E. CHADWICK.

(French text of No. 2)

Washington, D.C.,

le 13 mai 1948.

Monsieur le Président,

Nous avons l'honneur d'accuser réception de votre lettre de ce jour ainsi conçue:

[Voir le No. 1]

Nos trois Gouvernements, agissant en leur nom et au nom de tous les autres Gouvernements signataires de l'Accord de Paris sur les Réparations en date du 14 janvier 1946, et des Banques d'émission des Gouvernements signataires, conviennent que, en acceptant la livraison de la quantité d'or en question, ils abandonnent toutes réclamations à l'égard de la Banque des Règlements Internationaux au sujet de l'or pillé qui lui a été transféré par l'Allemagne.

Veuillez agréer, etc.

Pour le Gouvernement du Royaume-Uni de Grande-
Bretagne et d'Irlande du Nord:

(Ss.) J. E. CHADWICK.

Pour le Gouvernement des États-Unis d'Amérique:

(Ss.) WILLARD L. THORP.

Pour le Gouvernement de la République
Française:

(Ss.) CHRISTIAN VALENSI.

⁽¹⁾ "Treaty Series No. 56 (1947)," Cmd. 7173.

*The Chairman of the Bank for International Settlements to the Representatives
of the United Kingdom, the United States and France*

Washington, D.C.,

13th May, 1948.

Gentlemen,

During the conferences on gold transferred by Germany to the Bank for International Settlements we advised you that 374·33436 kilograms of gold looted by Germany, and subsequently transferred by the German Reichsbank to the Bank for International Settlements, were thereafter transferred to the account of the National Bank of Hungary.

We should appreciate being advised whether such gold was included in the calculations which led to the agreement contained in our letter of this date, that the Bank for International Settlements will deliver in London upon demand 3,740 kilograms of fine gold to the Governments of the United States, United Kingdom and France.

Respectfully yours,

(Sgd.) MAURICE FRERE.

(French text of No. 3)

Washington, D.C.,

le 13 mai 1948.

Messieurs,

Au cours des réunions sur l'or transféré par l'Allemagne à la Banque des Règlements Internationaux, nous vous avons fait savoir que 374·33436 kilogrammes d'or pillé par l'Allemagne, et ultérieurement livré par la Deutsche Reichsbank à la Banque des Règlements Internationaux, ont été ensuite transférés au compte de la Banque Nationale de Hongrie.

Nous vous serions obligés si vous pouviez nous faire savoir si cet or a été compris dans les calculs qui ont abouti à l'accord contenu dans notre lettre en date de ce jour, et suivant lequel la Banque des Règlements Internationaux livrera à Londres aux Gouvernements des États-Unis d'Amérique, du Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord, et de la République Française, sur leur demande, 3,740 kilogrammes d'or fin.

Veillez agréer, etc.

Le Président du Conseil d'Administration :

(Ss.) MAURICE FRERE.

No. 4

*The Representatives of the Governments of the United Kingdom, the United
States and France to the Chairman of the Bank for International
Settlements*

Washington, D.C.,

13th May, 1948.

Dear Mr. Frère,

We are in receipt of your letter of this date in the following terms :

[As in No. 3]

We hereby confirm that all such gold was included in the calculations which led to the agreement referred to in your letter.

Respectfully yours,

On behalf of the Government of the United States
of America :

(Sgd.) WILLARD L. THORP.

On behalf of the Government of France :

(Sgd.) CHRISTIAN VALENSI.

On behalf of the Government of the United Kingdom
of Great Britain and Northern Ireland :

(Sgd.) J. E. CHADWICK.

(French text of No. 4)

*Washington, D.C.,
le 13 mai 1948.*

Monsieur le Président,

Nous avons l'honneur d'accuser réception de votre lettre en date de ce jour dont le texte suit :

[Voir le No. 3]

Nous vous confirmons par la présente que tout l'or en question a été compris dans les calculs qui ont abouti à l'accord cité dans votre lettre.

Veillez agréer, etc.

Pour le Gouvernement du Royaume-Uni de Grande-
Bretagne et d'Irlande du Nord :

(Ss.) J. E. CHADWICK.

Pour le Gouvernement des États-Unis d'Amérique :

(Ss.) WILLARD L. THORP.

Pour le Gouvernement de la République
Française :

(Ss.) CHRISTIAN VALENSI.

LONDON
PRINTED AND PUBLISHED BY HIS MAJESTY'S STATIONERY OFFICE
To be purchased directly from H.M. Stationery Office at the following addresses:
York House, Kingsway, London, W.C.2 ; 13a Castle Street, Edinburgh, 2;
39-41 King Street, Manchester, 2; 1 St. Andrew's Crescent, Cardiff;
Tower Lane, Bristol, 1; 80 Chichester Street, Belfast
OR THROUGH ANY BOOKSELLER
1948

Price 1*d.* net